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رییس دانشگاه همچون ماه های پیش در پایان مرداد 95 در 

گزارشی مکتوب با دانشجویان و همکاران سخن گفت.

متن کامل این گزارش به شرح زیر است:

دانشگاهیان عزیز سلام

یک ماه گرم تابستانی سپری شد. حرارت گاهی به حدی بالا بود 

که از طاقت همشهریان می گذشت. ازجمله عوارض این گرما 

نارسایی سیستم های خنک کننده در بسیاری از ساختمان ها 

ازجمله ستاد مرکزی دانشگاه بود. شاید روزی این سیستم ها 

درست طراحی شوند و به نحو مطلوب کار کنند و این به نظر من 

یکی از مظاهر پیشرفت در کشورها است. زمانی که در فرصت 

مطالعاتی بودم در راهنمای کنگره ای که در یک منطقه بسیار 

گرم برگزار می شد نوشته بود حتماً لباس گرم همراه داشته 

باشید! همکاری که در کنگره شرکت کرد با اکراه یک ژاکت 

همراه برد و وقتی برگشت به من گفت فضا آن قدر سرد بود 

که بدون لباس گرم نمی شد در ساختمان نشست. هر دو سر 

این طیف اشکال دارد و باید روزی درست شود. خوشبختانه 

اواخر مردادماه از شدت گرما کاسته شد و روزهای با حرارت 

بیش از 40 درجه امسال زیاد نبود.

Á  حضور هیئت رئیسه در مدکز قلب و دانشکده
پیداپز4کی

هیئت رئیسه دانشگاه در مردادماه در ادامه برنامه حضور در 

واحدها در مرکز قلب تهران و دانشکده پیراپزشکی جلسه داشت.

مرکز قلب تهران بیمارستانی است که در 15 سال گذشته 

خدمات بسیار ارزشمندی را به بیماران ارائه داده و به نوعی 

الگوی درمان بیماری های قلبی را در تهران تغییر داده است. 

الگوی اداره این بیمارستان که مبتنی بر تمام وقتی جغرافیایی 

است، به عنوان یک نمونه موفق در سطح کشور مورد تأیید عموم 

صاحب نظران و باعث رضایتمندی اکثر مراجعین است. مدیریت 

آقای دکتر کریمی که از ابتدا با تأکید بر مدل تمام وقتی و 

توجه به لوازم کار همراه بود نیز تأثیر زیادی در این موفقیت ها 

داشته که از ایشان تشکر می کنم. اکنون مرکز قلب تهران باید 
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با توجه به شرایط و اقتضائات روز برنامه آینده خود 

ارائه خدمت  عین  در  بتواند  که  به نوعی  کند  را طراحی 

به روز و مطلوب، از جهت آموزشی و پژوهشی نیز در تراز اول 

باشد و محلی برای آموزش پیشرفته ترین اقدامات تشخیصی 

و درمانی در این رشته محسوب شود. بدون شک همکاران 

جوان و پرتلاش این مرکز با راهنمایی های اساتید پیش کسوت 

خواهند توانست مسیر پرافتخار گذشته را ادامه دهند.

دانشکده پیراپزشکی هم عصر روز یکشنبه 24 مردادماه میزبان 

هیئت رئیسه بود. ظاهراً این اولین حضور کامل هیئت رئیسه 

مقطع  دانشجویان  از  زیادی  بود که حجم  دانشکده  این  در 

کارشناسی را در خود دارد. گزارش خوب رئیس و معاونین 

دانشکده موردتوجه همکاران قرار گرفت و نظرات مدیران گروه 

دانشکده های  برخی  مانند  دانشکده  این  در  مطرح شد.  نیز 

دیگر و شاید بیشتر از آن ها مشکل فضای فیزیکی وجود دارد 

و علیرغم اقدامات انجام شده تاکنون و اضافه شدن حداکثر 

امکانات موجود هنوز کمبودهایی دیده می شود. البته مشکل 

و  است  دانشگاهی  پردیس  نداشتن  دانشگاه  بزرگ  و  واقعی 

گرچه تلاش های زیادی در این زمینه انجام شده اما هنوز به 

نتیجه موردنظر نرسیده ایم.

Á اجلاس رؤسای دانشگاه ها در مشهد
برگزاری اولین اجلاس رؤسای دانشگاه های علوم پزشکی در 

شهر مشهد از رویدادهای اوایل مردادماه بود. در این نشست 

دو روزه علاوه بر بررسی چالش ها در حوزه های مختلف که 

در کارگروه هایی با حضور معاونین ذی ربط وزارت بهداشت و 

رؤسای دانشگاه ها انجام شد روند پایش برنامه عملیاتی نیز 

گزارش شد و مطالب روز ازجمله موضوع کارانه موردبحث قرار 

گرفت. خوشبختانه برنامه عملیاتی در دانشگاه ما سابقه طولانی 

دارد و به همین جهت پایش و گزارش آن روال جاری ما است. 

اما موضوع پرداخت های غیرمتعارف که این روزها در جامعه 

مطرح است به نظر گروهی شامل کارانه هم می شود. طبق 

بخشنامه معاون محترم رئیس جمهور و رئیس سازمان مدیریت 

و برنامه ریزی پیشنهاد وزارت بهداشت در مورد کارانه پزشکان 

باید به شورای حقوق و دستمزد ارائه شود. در اجلاس مشهد 

یک کارگروه مسئول بررسی این پیشنهاد بود و در قسمتی از 

جلسه با حضور آقای وزیر دراین باره بحث شد. امیدوارم بهترین 

تصمیم دراین باره توسط مسئولان ذی ربط گرفته شود تا ضمن 

برقراری روال مناسب پرداخت، از کمیت و کیفیت خدمات 

درمانی به مردم در سراسر کشور کاسته نشود.

در این اجلاس به ابتکار وزیر محترم بهداشت رؤسای دانشگاه ها 

فرصت  که  داشتند  همراه  نیز  را  خانواده  هزینه شخصی  با 

مغتنمی بود بخصوص که مسافرت خانوادگی به زحمت میسر 

اجابت  روش  به همین  را  دعوت  این  رؤسا  بیشتر  می شود. 

کردند و یک ناهار هم در سفره خانه حضرت رضا علیه السلام 

میهمان بودیم. این اولین تجربه میهمانی سفره خانه حضرت 

برای من بسیار شیرین بود.

Á بیهارستان های فارابی و رازی
 اوایل مردادماه آقای دکتر سید حسین صدرالسادات به عنوان 

سرپرست بیمارستان فارابی منصوب شد. این تغییر در پایان 

دوره 10 ساله مسئولیت آقای دکتر جباروند به عنوان رئیس 

بیمارستان انجام شد. به دنبال این جابجایی فضاسازی هایی 

اتفاق افتاد و مسائل مختلفی به آن ربط داده شد. از دیدگاه 

من موضوع اصلی این است که مدیریت مؤثر دارای یک دوره 

برای رؤسای  اساس شواهد مختلف  بر  آنچه  مشخص است. 

دانشکده ها و مدیران گروه به دست آمد و ما در تمام موارد 

به آن عمل کردیم 8 ساله متوالی به عنوان سقف زمانی دوره 

استثنائی ممکن است وجود  البته موارد  بود.  افراد  مدیریت 

داشته باشد که یک فرد پس ازاین دوران هم همچنان انگیزه 

اولیه را داشته باشد، نسبت به کاستی ها حساس باشد و بتواند 

تغییرات لازم را در مجموعه خود ایجاد کند اما واقعیت موجود 

این است که اولًا این حالت واقعاً نادر است و ثانیاً مانع رشد 

نسل های بعدی می شود و در بلندمدت کل مجموعه را تحت 

تأثیر قرار می دهد. البته دلایل متعدد دیگری هم برای این 

نگرش مدیریتی وجود دارد که خارج از حوصله یک گزارش 

مدیریت های طولانی  عوارض  تجربه  است.  ماهانه  مختصر 

در دانشگاه ما نیز قبلًا به طور مکرر اتفاق افتاده و مثال های 

آغاز  از  به همین دلیل من  برای آن وجود دارد و  متعددی 

دوره مسئولیت خود نسبت به اصلاح این روند مصمم بودم. بر 

مبنای مجموعه این دلایل در بند سوم برنامه 4 ساله دانشگاه 

در قسمت برنامه های عمومی، اصلاح ساختار مدیریتی مورد 

تأکید قرار گرفت و ما در مورد رؤسای دانشکده ها و مدیران 
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گروه بدون استثنا بر همین اساس عمل کردیم. البته این کار 

در یک دانشکده تا حدودی و در یک گروه به مقدار زیادی 

وقت و انرژی گرفت ولی در سایر موارد با پذیرش این منطق 

توسط همکاران به خوبی به انجام رسید.

در مورد بیمارستان ها موضوع کمی متفاوت است و علاوه بر 

مدل های  دانشگاهی،  بیمارستان  در  کامل  انتصابی  ماهیت 

مشابه رئیس دانشکده برای آن وجود ندارد. آنچه در مدل های 

دیگر کشورها دیده می شود عموماً گزارش سالیانه به هیئت امنا 

یا مالکین بیمارستان و تمدید دوران مسئولیت است اما در 

ساختارهای فعلی ما گزارش دهی و تصمیم گیری بر اساس آن 

هنوز مرسوم نیست کما اینکه در این دوره برای اولین بار این 

روش در مورد مدیران گروه در پایان دوره دو ساله اجرا شد 

تا تمدید دوره یا انتخاب مدیر گروه جدید بر اساس ارزیابی 

گزارش در کمیته منتخب دانشکده صورت گیرد. به هرحال 

با این تفاصیل که مورد توافق هیئت رئیسه دانشگاه است بنای 

ما بر جابجایی مسئولیت های اجرایی مانند ریاست بیمارستان 

در پایان دوره مدیریت با حدود 10 سال است و البته این کار 

لوازم و مقدماتی هم دارد که در هر مورد باید تأمین شود و 

به همین جهت در یک بازه زمانی مناسب باید انجام شود.

متن سخنرانی  در  می توانید  را  دراین باره  بیشتر  توضیحات 

من در مراسم تکریم و معارفه بخوانید. مراسمی که با حضور 

برگزار شد.  وزین  بسیار  پیش کسوتان چشم پزشکی کشور 

ضمن تشکر مجدد از خدمات آقای دکتر جباروند که منجر 

و  بیمارستان  فیزیکی  زیرساخت های  قابل توجه  افزایش  به 

امیدوارم آقای دکتر صدرالسادات  ایجاد ساختارهای جدید، 

با نگاه جامع به مسائل بیمارستان و توجه به نیازهای گروه 

چشم پزشکی، در انجام اصلاحات لازم موفق باشند.

در روزهای پایانی مردادماه و در ادامه مسیری که ذکر شد، 

سرکار خانم دکتر اسماعیلی نیز مسئولیت بیمارستان رازی را 

به خانم دکتر عابدینی واگذار کردند. بیمارستان رازی که در 

کمتر از دو دهه قبل در مسیر تعطیلی قرار گرفته بود، اکنون 

در حال ساخت یک بیمارستان جدید است و امیدوارم بتواند 

خانم  نماید.  ایفا  برجسته تری  نقش  دور  نه چندان  آینده  در 

دکتر اسماعیلی به عنوان یک رئیس تمام وقت بدون شک نقش 

ارزنده ای در روند رو به رشد این بیمارستان در 10 سال گذشته 

داشتند و حتماً پس ازاین نیز می توانند در دانشگاه اثرگذار 

باشند. برای خانم دکتر عابدینی که این مسئولیت را 

با شناختی خوب از بیمارستان پذیرفتند آرزوی موفقیت 

دارم و شک ندارم که می توانند با تعامل سازنده با گروه های 

نمایند.  را طی  ارتقا  مسیر  بیمارستان  در  همکاران  مختلف 

ریاست بیمارستان یک کار کاملًا تکنیکال است که باید با در 

نظر گرفتن تمام جوانب و درعین حال برقراری روابط انسانی 

خوب همراه باشد. در بیمارستان های تک تخصصی موضوع 

تعامل بین بیمارستان و گروه آموزشی موضوع مهمی است که 

نیاز به توجه خاص دارد و بسط آن در این مجال نمی گنجد. 

علاوه براین موضوع اداره بیمارستان خود از مواردی است که 

باید در فرصتی مفصل تر به آن بپردازم.

Á افتتاح آزمایشگاه ملی نقشه بدداری مغز
آزمایشگاه ملی نقشه برداری مغز که محل آن در پردیس فنی 

دانشگاه تهران است با حضور معاون اول محترم رئیس جمهور، 

معاون علمی و فناوری و وزرای علوم و بهداشت افتتاح شد. 

این آزمایشگاه که با حمایت معاونت علمی و فناوری ریاست 

جمهوری تأسیس شده است دارای هیئت امنایی متشکل از 

وزرای علوم و بهداشت، معاون علمی رئیس جمهور، دبیر ستاد 

علوم شناختی معاونت علمی و فناوری و دو رئیس دانشگاه 

از وزارتین است که این دو رئیس دانشگاه در این دوره برادر 

گرامی آقای دکتر نیلی رئیس دانشگاه تهران و بنده هستیم. 

رئیس هیئت امنا وزیر علوم است و رئیس آزمایشگاه توسط 

وزرای علوم و بهداشت منصوب می شود که به پیشنهاد دانشگاه 

ما آقای دکتر محمدرضا آی در این مسئولیت مشغول شده اند. 

این آزمایشگاه که بر اساس ماهیت ملی خود وابسته به هیچ 

دانشگاهی نیست، ظرفیت خوبی را برای انجام تحقیقات در 

علوم شناختی و نقشه برداری مغز برای محققان فراهم کرده 

است. بی تردید همکاران ما می توانند از این ظرفیت بیشترین 

استفاده را بنمایند.

Á  بازدید سالن پز4کی قانونی تهدان در
کهدیزک

در روز پنج شنبه 21 مردادماه به دعوت تلفنی دفتر وزارتی 

معاونین  و  تهران  پزشکی شهر  علوم  دانشگاه  رؤسای سه 

هاشمی،  دکتر  آقایان  با  همراه  ایشان  پژوهشی  و  آموزشی 
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دکتر حریرچی، دکتر لاریجانی، دکتر امامی رضوی 

و رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور، بازدیدی از سالن 

تشریح سازمان پزشکی قانونی تهران در کهریزک داشتیم. 

و  مردان  تشریح  سالن  دو  دارای  بزرگ  نسبتاً  این مجموعه 

است.  ژنتیک  و  پاتولوژی، سرولوژی  آزمایشگاه  و سه  زنان 

هدف بازدید آشنایی بیشتر دانشگاه ها با امکانات موجود در 

این مرکز و همکاری های آموزشی و پژوهشی بود. قرار شد 

معاونین آموزشی و پژوهشی موضوعات موردعلاقه دو طرف 

را پیگیری نمایند. امکانات خوبی در این مرکز برای آموزش 

و پژوهش فراهم است که از بعضی از آن ها استفاده می شود.

Á دومین جلسه 4ورای تعهد حدفه ای
در ایـن جلسـه کـه در روز یکشـنبه 17 مـرداد بـا حضـور 

در  درگیـر  دانشـکده   6 رؤسـای  و  دانشـگاه  هیئت رئیسـه 

برنامه های تعهد حرفه ای برگزار شـد هر دانشـکده گزارشـی 

از اقدامـات انجام شـده درباره مصوبات جلسـه قبل ارائه داد. 

آنچـه مـورد تأکید من اسـت این اسـت که مـا همان طور که 

دانـش، توانمندی هـا و عملکـرد فراگیـران را در عرصه هـای 

مختلـف ارزیابـی می کنیـم، باید عملکـرد آن هـا را در زمینه 

رفتـار حرفـه ای نیـز بسـنجیم. ایـن ارزیابی اقدامـی ضروری 

بـرای نهادینـه شـدن توجـه به موضـوع رفتار حرفـه ای برای 

دانشـجویان گروه پزشـکی اسـت. طبعاً شـروع ایـن کار باید 

به صـورت ارزیابـی تکوینـی باشـد تـا هـم فراگیـران بـا روند 

کار آشـنا شـوند و هـم شـیوه های ارزیابـی اصـلاح و تکمیل 

شـوند. در این جلسـه مصوب شـد کـه ارزیابی هـای تکوینی 

از نیمسـال اول سـال تحصیلی 95-96 در گروه های منتخب 

هر دانشـکده آغاز شـود و در طول یک سـال گسـترش یافته 

و بـه ارزیابـی نهایی منتهی شـود. نکته ای که در این جلسـه 

نیز به آن اشـاره کردم آن اسـت که تعهد حرفه ای موضوعی 

درونـی و غیرقابـل ارزیابـی و رفتـار حرفه ای امـری بیرونی و 

قابـل ارزیابی اسـت. شـکی نیسـت که قسـمت اصلـی کار ما 

ایجـاد تعهـد حرفه ای اسـت اما به مـوازات آن بایـد آنچه در 

عملکـرد افـراد لازم الاجـرا اسـت را بسـنجیم و بـر حفظ آن 

تأکیـد کنیـم. درواقـع ایـن دو موضـوع به مـوازات هـم باید 

بـه پیـش بـرده شـود. تعهد حرفـه ای شـاید مهم-تریـن نیاز 

آموزشـی امروز ما باشـد.

Á  دکتد سید احهد جلیلی رئیس جدید موزه
تاریخ علوم پز4کی

که  فرسام  دکتر حسن  استاد  مرحوم  درگذشت  دنبال  به 

ریاست موزه ملی تاریخ علوم پزشکی ایران را بر عهده داشتند، 

انتخاب جایگزین ایشان در حوزه ریاست مورد بحث بود تا 

اینکه من آقای دکتر سید احمد جلیلی استاد پیش کسوت 

روانپزشکی دانشگاه را پیشنهاد کردم. ایشان از شخصیت های 

که  پزشکی هستند  جامعه  و  دانشگاهی  موردقبول  و  موجه 

سال های طولانی عضو شورای عالی نظام پزشکی، نایب رئیس 

و رئیس انجمن علمی روانپزشکی بوده اند و در دهه 60 نیز 

در سال  و  داشته اند  مسئولیت هایی  دانشگاه  و  دانشکده  در 

1376 به درخواست خودشان بازنشسته شدند. ایشان در طی 

این سال ها همچنین در مجامع بین المللی مختلف نیز حضور 

داشته اند. این پیشنهاد با برخی اساتید و همکاران نیز مطرح 

شد و مورد استقبال استاد قرار گرفت. پیغام اولیه من برای 

ایشان با جواب مثبت همراه نبود لذا از ایشان خواهش کردیم 

که ملاقات حضوری داشته باشیم که با بزرگواری پذیرفتند و 

پس از یک مذاکره یک ساعته در حضور آقایان دکتر امینی و 

دکتر پارساپور، دعوت دانشگاه را اجابت کردند. برای من باعث 

افتخار است که بتوانیم در خدمت اساتیدی مانند ایشان باشیم 

و این فرصت جدیدی برای موزه است تا گام های بلندتری در 

جهت معرفی تاریخ علوم پزشکی کشورمان بردارد. موزه ملی 

تاریخ علوم پزشکی می تواند محور معرفی الگوهای تعهد و رفتار 

حرفه ای برای دانشجویان و اساتید جوان باشد.

آشـنایی من با ایشـان به زمان دانشـجویی در سـال های آخر 

دهه 60 برمی گردد و از همان زمان ایشـان را اسـتادی بسیار 

موجه و متین یافتم. بعدها در دوران ریاست دانشکده پزشکی، 

در روز 15 اردیبهشـت ماه سـال 88 در مراسـم بزرگداشـت 

اسـاتید پیش کسوت روانپزشـکی در بیمارستان روزبه شرکت 

کـردم و سـخنرانی ایشـان را بـا موهـای جوگندمـی مایل به 

سـیاه شنیدم. صحبت ایشـان معطوف به کتاب »گزارش یک 

زندگـی« )خاطـرات دکتر علی اکبر سیاسـی رئیس دانشـگاه 

تهران 33-1321( بود که در دسـت داشـتند و قسـمت هایی 

از آن را علامـت زده بودنـد و می خواندند. در پایان جلسـه به 

مـن توصیـه کردند که این کتـاب را بخوانم و مـن گفتم اگر 

شـما کتابتـان را بـه من هدیه کنید امشـب خواهـم خواند. 
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ایشـان کتـاب را بـا یادداشـت تقدیـم کوتاهی به مـن دادند 

و در کمتـر از 48 سـاعت آن را خوانـدم. ایـن کتـاب واقعـاً 

آموزنده اسـت و برای همه دانشـگاهیان بخصوص افرادی که 

مسـئولیت اجرایی دارند سـودمند اسـت. )دانشـکده پزشکی 

در سـال های اخیـر بـه مناسـبتی ایـن کتـاب را بـه اعضـای 

هیئت علمـی هدیـه داد.( ایـن بار کـه بعد از 7 سـال خدمت 

ایشـان رسـیدیم همان دکتـر جلیلی را دیدم بـا ذهن منظم، 

شـخصیت منسـجم، اسـتقلال رأی، بیـان صریـح و موهـای 

جوگندمی مایل به سـفید. خداوند ایشـان را سـلامت بدارد.

Á بازدید ایسنا
در مردادمـاه فرصتـی پیـدا شـد تـا بـه دعـوت خبرگـزاری 

دانشـجویان ایـران- ایسـنا همـراه بـا آقایـان دکتـر جلیلـی، 

دکتر یونسـیان و دکتر پارسـاپور بازدیـدی از این خبرگزاری 

داشـته باشـیم و مصاحبه نسـبتاً مفصلی با خبرنگاران حوزه 

سـلامت و علمی دانشـگاهی ایسـنا انجام شـد. ضمن تشـکر 

از دسـت-اندرکاران و مدیـر محترم ایسـنا به جهـت میزبانی 

بنده و همکاران، برای این رسـانه دانشجویی آرزوی موفقیت 

می کنـم.

رسـانه یکـی از واقعیت هـای تعیین کننـده در دنیـای امـروز 

اسـت کـه می تواند تأثیـر زیادی بـر رویدادهـای اجتماعی و 

برداشت جامعه از موضوعات داشته باشد. از ویژگی های رسانه 

ایـن اسـت که به دنبـال جـذب مخاطب اسـت، درهرصورت 

خـوراک خـود را پیـدا می کنـد، می توانـد در نحـوه انعـکاس 

خبـر نظـر خـود را اعمـال کنـد و متأسـفانه گاهـی بـدون 

اطمینـان از صحـت یـک موضـوع یا اشـراف بـه همـه ابعاد، 

آن را منتشـر می کنـد. بـر اسـاس نظریه »بازار پیـام« که در 

دنیای مجازی گسـترش بی سـابقه ای پیدا کرده اسـت و هیچ 

حدومـرزی بـرای آن نمی تـوان در نظـر گرفـت، هـر کس بر 

اسـاس میـل خـود آنچـه را می خواهـد از ایـن بـازار دریافت 

می کنـد و می توانـد هرچـه را می خواهـد در آن عرضه نماید 

بنابرایـن کنتـرل بـازار پیام اکنـون در اختیار افـراد حرفه ای 

نیسـت. درواقـع رسـانه اکنـون بـه تعـداد بی شـمار خبرنگار 

دارد. ایـن کـه اصحـاب رسـانه بـه کـدام پیـام بپردازنـد بـه 

رسـالت و اهداف آنان وابسـته اسـت و به همین علت اسـت 

کـه می تـوان به سـادگی حدس زد کـه رسـانه های مختلف 

نسـبت بـه یـک خبـر واحـد چگونـه واکنش نشـان 

می دهند؛ و متأسـفانه در اکثر موارد این جهت گیری تابع 

سـلایق سیاسـی اسـت کـه الزاماً بـا منافع مـردم هم جهت 

نیسـت. به هرحـال مـا ناگزیـر از ارتبـاط با رسـانه هسـتیم و 

هیچ کـس نمی توانـد نقـش آن را ندیـده بگیـرد. درعین حال 

ایـن وظیفـه رسـانه اسـت کـه بـر اسـاس اخـلاق حرفـه ای 

عمـل نمایـد و از ایجـاد نگرانی بی مـورد در جامعه خودداری 

نماید. رسـانه یکـی از بهتریـن ابزارهای تقویت سـرمایه های 

اجتماعی اسـت و متأسـفانه شـاهد هسـتیم که در سـه سال 

گذشـته اعتماد بیماران به جامعه پزشـکی کـه از بزرگ ترین 

سـرمایه های اجتماعـی اسـت بی محابـا مـورد هجـوم برخی 

رسـانه ها ازجملـه صداوسـیما قـرار گرفت. در حدود سـاعت 

9 شـب پنج شـنبه 28 مـرداد گفتگویـی مسـتقیم از شـبکه 

خبـر دربـاره نقش رسـانه در امور مربـوط به اصنـاف و اقوام 

پخش شـد کـه در آن یـک جامعه شـناس به مناظـره با یک 

پزشـک و منتقد سـینما پرداختند. برای من و همکارانی که 

ایـن گفتگـو را دیدند واقعاً باعث تعجب و تأسـف بود که یک 

اسـتاد مردم شناسـی چگونه بدون هیچ مسـتند علمی و تنها 

براساس برخی تجربیات شخصی اکثریت جامعه پزشکی ایران 

را فاقـد صلاحیت هـای لازم بـرای حرفه طبابـت می خواند و 

ایـن مطالـب بی اسـاس بـر صفحه فراگیرترین رسـانه کشـور 

به طـور زنده پخش می شـود. البته همکار پزشـک ما که بنده 

ایشـان را نمی شناسـم بسیار مسـتدل و متین پاسـخ هایی را 

بیـان کردند. جالب اسـت بدانید کـه در حد اطلاع بنده که از 

مراجع موثق کسـب شده، در تمام بررسی های جامعه شناسی 

انجام شـده در کشـور در نوبت های مختلف اسـاتید دانشـگاه 

و پزشـکان در سـه رده اول اعتمـاد مـردم بوده اند. سـه برابر 

شـدن متقاضیـان گـروه تجربی نسـبت بـه دو گـروه ریاضی 

و علـوم انسـانی در کنکـور سراسـری نیـز شـاهد دیگـری بر 

تمایـل و علاقـه عمومـی به گروه علوم پزشـکی اسـت گرچه 

بـه نظـر مـن خـود ایـن موضوع جـای بررسـی و نقـد جدی 

دارد و نشـان دهنده آسیب شناسی اجتماعی دیگری است که 

بایـد در فرصت دیگر به آن پرداخت. در مصاحبه با دوسـتان 

ایسـنا هـم گفتـم که بیشـترین آسـیب از کاهـش اعتماد به 

گـروه پزشـکی بـه مردمـی وارد می شـود کـه بایـد خدمـات 

پزشـکی دریافـت نماینـد و متأسـفانه برخـی قـادر بـه درک 
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ایـن موضوع نیسـتند و تصور می کننـد از این طریق 

می تـوان با گـروه پزشـکی عقده گشـایی کـرد. به هرحال 

موضـوع رسـانه و نقـش آن در دنیای امـروز بسـیار فراتر از 

چنـد خـط گـزارش یک رئیس دانشـگاه اسـت امـا بازدید ما 

از مجموعـه خبرگـزاری ایسـنا بهانه ای شـد کـه در این باب 

نکاتی را عـرض کنم.

همـکاران مـن در مسـئولیت های مختلـف دانشـگاه اعـم از 

معاونین، مدیران ارشـد، رؤسـای بیمارسـتان ها و دانشکده ها 

بایـد ضمـن توجـه به اهمیـت رسـانه آمـاده پاسـخ گویی به 

سـؤالات و ابهامـات باشـند و البتـه تـداوم ایـن ارتبـاط تابع 

رعایت اصول حرفه ای توسـط رسـانه اسـت. امیدوارم ارتباط 

مـا بـا ایسـنا بهتر از گذشـته ادامـه یابد بخصـوص که رئیس 

محتـرم ایـن خبرگـزاری بـر رعایـت اصـول اخلاقـی در کار 

بسـیار تأکید داشـتند.

Á حوا4ی
ادامـه درس لیدرشـیپ بـرای دانشـجویان دکتـرای آموزش 

بـرای  پزشـکی و کلاس درس بیماری هـای جراحـی کبـد 

دانشـجویان پزشـکی فعالیت های آموزشـی نظری من در ماه 

گذشـته بود. وقتی سـرکلاس هسـتم احسـاس بسـیار خوبی 

دارم حتـی اگـر در شـروع یـک کلاس 100 نفـره فقـط 15 

دانشـجو در سـالن حاضـر باشـند و بقیه در کمـال آرامش تا 

45 دقیقه پس از شـروع کلاس قدم زنان وارد شـوند! معلمی 

کار بسـیار ارزشـمند و شـیرینی است.

در مردادمـاه نتایـج آزمـون فلوشـیپ هم اعلام شـد و بخش 

جراحـی کبـد و مجـاری صفـراوی و پیونـد کبد بیمارسـتان 

امـام خمینـی اولیـن فلـوی ورودی را پذیرفـت. شـاید ایـن 

اگـر  و  بـود  ایـن بخـش  باقیمانـده مـن در  مهم تریـن کار 

بتوانیـم فلوهـای ورودی را آن طـور کـه بایـد تربیـت کنیـم، 

مـن خواهـم توانسـت جای خـود را به افـراد جـوان بدهم تا 

گام هـای بعـدی را بردارنـد. تصـور نمی کـردم به ایـن زودی 

بـه فکـر ورود نسـل بعـدی بیفتـم امـا واقعیت این اسـت که 

طبـق فرمایـش حضـرت امیرالمؤمنیـن فرصت هـا محدود و 

بسـیار گذرا اسـت. عمـر ما کوتـاه و توانایی ما محدود اسـت 

و هرچـه زودتـر بتوانیـم افـرادی قوی تـر از خودمـان بـرای 

آینده تربیت کنیم بهتر اسـت. البته جشـن پانصدمین پیوند 

کبـد بیمارسـتان امام خمینی هم که توسـط همـکاران اتاق 

عمـل 1 بیمارسـتان در روز دوشـنبه 18 مـرداد برگزار شـد 

در ایـن احسـاس بی اثـر نبود. طبـق برنامه روزهای دوشـنبه 

پیونـد با من اسـت و دوسـتان اتـاق عمل، پیوند کبد شـماره 

پانصـد را جشـن گرفتند. گروه مستندسـازی هـم که از یک 

مـاه قبل مشـغول تهیه گـزارش جامعی از برنامـه پیوند کبد 

دانشـگاه بودنـد در همـان شـب بعـد از مدت ها انتظـار برای 

مصاحبـه با مـن آمدند و این باعث شـد انعـکاس خبری این 

اتفـاق در دانشـگاه بهتر شـود. با خـود فکر کردم کـه اکنون 

شـانزده سـال اسـت که ما این برنامه را در دانشـگاه شـروع 

کرده ایـم. شـانزده سـال! ایـن یعنـی بیـش از نیمـی از عمـر 

مفیـد کاری مـن. نمی دانـم در زمان انجام پیونـد کبد هزارم 

مـن کجـا هسـتم امـا می دانـم بایـد جوان ترهـا در آن زمان 

بـار بیشـتری بـر دوش داشـته باشـند و مـا هم اگر هسـتیم 

بـه آن ها کمـک کنیم.

ورزش در مردادمـاه خیلی بهتر از ماه قبل بود. هم پیاده روی 

عصرگاهـی در پـارک لالـه و هـم والیبـال هفته ای یـک روز. 

البتـه بـرای والیبـال تمهیـدات زیادی لازم اسـت کـه بعد از 

هـر جلسـه دچـار مشـکلات متعـدد عضلانی مفصلی نشـوم. 

به تدریـج دارم بـه درک درسـت تری از وضعیت فیزیکی خود 

در سـن 49 سـالگی می رسم.

این هـا حواشـی مثبت و خوشـایند بـود که به تفصیـل گفتم. 

سـایر حواشـی هم کماکان در جریان اسـت و لازم نیسـت با 

بیان آن ها ذهن شـما را مکدر کنم. قسـمت عمده مسئولیت 

برخـورد مناسـب بـا حواشـی اسـت و از خداونـد بـرای ایـن 

قسـمت مـدد می جویم.

Á سخن آخد
کرامت  دهه  و  علیه السلام  رضا  امام  مبارک حضرت  میلاد 

فخر  که  همام  امام  آن  درگاه  به  بود.  مردادماه  زینت بخش 

شیعیان ایران زمین هستند توسل می کنیم که ما و خانواده 

ما و دانشگاه ما و کشور ما را نزد خالق متعال شفاعت نماید. 

یا وجیها عندالله اشفع لنا عند الله.

دکتر علی جعفریان

مرداد 95


